
13 فرهنگ و هنر

رویدادها
جعفر دهقان:

»یتیم خانه ایران« 
اثری ملی ـ  میهنی است

جعفر دهقان گفت: »یتیم خانه ایران« اثری 
ملی - میهنی اس��ت. به گزارش فارس، جعفر 
دهقان، بازیگر س��ینما و تلویزیون که در فیلم 
تاریخی »یتیم خانه ایران« نقش عبدالس��تار را 
بازی می کند، درباره ایفای این نقش گفت: این 
نقش از آن دسته کارهایی بود که نمی توانستم 
از آن عبور کنم. این شخصیت از آن نقش های 
بس��یار متف��اوت ب��ود و ج��ای کار بس��یاری 
داش��ت. وی افزود: از زمانی که قرار ش��د نقش 
»عبدالس��تار« را بازی کن��م از یک هفته قبل 
تمریناتم را آغ��از کردم و با این لهجه صحبت 
کردم. این لهج��ه روی من برای مدت ها مانده 
بود. تلاش می کردم متداوم با این لهجه صحبت 
کنم چون قصد داش��تم این نقش از آن خودم 
باشد و دوست نداشتم آن را بازی کنم و باید آن 
را زندگی می کردم تا به درستی از کار در می آمد. 

تشییع پیکر زرین دست 
از مقابل خانه سینما

خانه سینما اعلام کرد مراسم تشییع زنده یاد 
محمد زرین دست ساعت 9:30 یکشنبه 14 آذر 
از مقابل خانه س��ینما برگزار می شود. محمد 
زرین دست  که در حوزه های مختلف بازیگری، 
نویسندگی، کارگردانی و تهیه کنندگی فعالیت 
داشته است دوشنبه شب هشتم آذرماه در منزل 
خود درگذش��ت. محمد زرین دس��ت که برادر 
علیرضا زرین دست، فیلمبردار باسابقه سینمای 
ایران اس��ت، بعد از تحمل دوره ای بیماری در 

خانه خود از دنیا رفت.

روایت زندگی شهید مدافع  حرم 
در مستند »حلما«

مس��تندی ۵0 دقیق��ه ای از 
زندگی ش��هید مدافع حرم 
ب��ا  طالبی اق��دم«  »روح الله 
عنوان »حلما« س��اخته شد. 
ب��ه گ��زارش ف��ارس، بهزاد 
پروین ق��دس، از عکاس��ان دوران دفاع مقدس 
سازنده این مستند اس��ت. پروین قدس درباره 
این مستند گفت: شهید »روح الله طالبی اقدم« 
در روز تاس��وعای سال 94 در نزدیکی حلب به 
شهادت رسید و پیکرش بعد از 2 ماه به کشور 
بازگشت. به همراه دوستان به فرودگاه رفتیم. 
نوزاد ش��هید به نام »حنانه« را هم به مراس��م 
اس��تقبال آورده بودند. صحنه های خاصی در 
این مراسم پیش آمد که در آنجا تصمیم گرفتم 
مس��تندی برای این شهید بس��ازم. کارگردان 
و تهیه کننده مس��تند »حلما« بیان داش��ت: 
محوریت این مستند با »حنانه« دختر شهید 
طالبی اقدم است. یکی از نکات جالب این است 
که روح الله قبل از ش��هادتش ب��رای فرزندش 
لالای��ی گفت��ه و آن را ضبط کرده ب��ود؛ او به 
همسرش گفته بود که اگر من شهید شدم این 
لالایی را برای دخترم  پخش کن تا بخوابد. ما 

در مستند این اتفاق را پیگیر بودیم.

احکام تازه دبیر سی وپنجمین 
جشنواره فیلم فجر

مدی��ر اجرای��ی، مدی��ر بخ��ش مس��تند، 
مدیر امور س��ینماها، مدیر پش��تیبانی و فنی، 
مدیر اق��لام تبلیغ��ی، مدیر امور اس��تان ها و 
مدیر حراس��ت جش��نواره فج��ر 3۵ منصوب 
ش��دند. به گزارش مهر، محم��د حیدری دبیر 
سی وپنجمین جشنواره فیلم فجر طی احکام 
جداگانه ای محمدرضا فرجی را به سمت مدیر 
امور س��ینماها، جواد رمضانی به سمت مدیر 
اجرایی، مرتضی رزاق کریمی به س��مت مدیر 
بخش مس��تند، کورش پیرو به س��مت مدیر 
اقلام تبلیغی، عزت الله علیزاده به س��مت مدیر 
تجهیزات فن��ی و آماده س��ازی فیلم ها، بابک 
رضایی مدیر امور اس��تان ها و جعفر انصاری فر 
را به سمت مدیر حراست جشنواره سی وپنجم 

فیلم فجر منصوب کرد.

حافظ و چهارسو 
میزبان تئاتری های جوان

نمایش »آخرین انار دنیا« در تالار حافظ و 
»کلاغ« در تالار چهارس��و روی صحنه می رود. 
به گزارش تسنیم، نمایش »آخرین انار دنیا« که 
اجرای موفقیت آمیزی طی ماه های مهر و آبان 
سال جاری در سالن سایه مجموعه تئاترشهر 
داشت، از یکشنبه 14 آذرماه در تالار حافظ اجرا 
می شود. نمایش »کلاغ« به کارگردانی سمانه 
زندی ن��ژاد نیز پس از نمایش »طپانچه خانم« 
در تالار چهارس��و روی صحنه می رود. نمایش 
زندی نژاد قرار است تا دی ماه روی صحنه باشد. 

مرتضی  سرهنگی:
ادبیات جنگ شغل من نیست 

شوق من است

مرتضی سرهنگی با تمجید از حضور بانوان 
در فرآیند تولید ادب��ی با موضوع دفاع مقدس، 
گفت: کار برای ادبیات جنگ شغل من نیست، 
ش��وق من اس��ت. به گ��زارش مه��ر، مرتضی 
س��رهنگی، مدیر دفتر ادبیات و هنر مقاومت 
ح��وزه هنری گفت: اتفاق خوب��ی که امروز در 
ادبیات جنگ در ایران دیده می شود ورود بانوان 
به این عرصه است که این حرکت ادبیات جنگ 
را از مسیر قدیمی خود به سمتی تازه تغییر داده 
و این تغییر مسیر به نظر من مثبت است. بانوان 
زیادی این روزها در استان های مختلف در حال 
کار هس��تند و بسیار هم خوب وارد این عرصه 
شده اند. به باور من، تنها مادر است که متوجه 
می ش��ود س��ربازی که روی خاک می افتد چه 
معنایی دارد و ش��اید به همین خاطر است که 
تغییر مسیر ادبیات جنگ را با حضور زنان مثبت 
می دانم. وی در پاس��خ به س��والی درباره اینکه 
برای تکمیل پرونده خاطره نگاری از دفاع مقدس 
به چند س��ال دیگر زمان نیاز داریم، گفت: این 
پرونده هیچ وقت بسته نمی شود و پایانی ندارد. 
پایان این کار پایان عمر ماست. به نظر من هنوز 
سکوت س��ربازها باقی مانده است. ما هنوز در 
ابتدای راهیم و کاری هم به آن معنا نکرده ایم. 

مدیرعامل موسسه شهرستان ادب: 
مسؤولیت پذیری

 وظیفه نیروی فرهنگی است
مدیرعامل موسسه شهرستان ادب گفت: در 
میدان فرهنگی، بویژه موقع بروز بحران، همیشه 
بای��د مس��ؤولیت پذیر و آماده ب��ود. به گزارش 
فارس، اردوهای دوره تکمیلی آفتابگردان ها، نهم 
آذر 139۵ در مجتمع آموزشی- فرهنگی آدینه 
تهران آغاز شد و علی محمد مودب، مدیرعامل 
موسسه شهرستان ادب به ذکر نکاتی به شاعران 
جوان پرداخت و گفت: این روزها درباره جنگ 
نرم بس��یار می شنویم و همه جناح ها و افراد بر 
این باور رسیده اند که ما به تولید بومی در حوزه 
فرهنگ نیاز شدید داریم و باید نیروهای مولد 
حمایت ش��وند. وی در ادامه ب��ه فضای آماده 
فرهنگی کشور اشاره کرد و گفت: این وضعیت 
آماده، از جهتی تکلیف، وظیفه و سختی هایی 
برای ما دارد و از جهت دیگر فرصت هایی نیز در 

پیش روی ما ایجاد می کند. 

ساخت سریال »پنچری« 
توسط کارگردان »زاپاس«

س��ریال »پنچ��ری« ب��ه کارگردان��ی برزو 
نیک ن��ژاد و تهیه کنندگ��ی مهران مه��ام قرار 
اس��ت 1۵ آذرماه کلید بخورد. به گزارش مهر، 
سریال »پنچری« به کارگردانی برزو نیک نژاد 
در شبکه 3 سیما ساخته خواهد شد و این اثر 
که کاری اجتماعی و خانوادگی است 1۵ آذرماه 
کلید می خورد. برزو نیک نژاد سال گذشته فیلم 
»زاپاس« را س��اخته بود که با اس��تقبال قابل 
توج��ه منتقدان و مخاطبان مواجه ش��ده بود. 
نسخه خانگی این فیلم که یکی از آثار سالم در 
حوزه سینمای کمدی ایران محسوب می شود، 

چندی پیش در بازار توزیع شده است.

راه اندازی بنیاد ملی اسباب بازی 
دبی��ر ش��ورای نظارت ب��ر اس��باب بازی از 
ش��کل گیری بنیاد ملی اس��باب بازی خبر داد.

به گزارش مهر، محمدحس��ین فرجو با اشاره 
ب��ه اینکه کلیات ط��رح راه ان��دازی بنیاد ملی 
اسباب بازی از سوی شورایعالی انقلاب فرهنگی 
پذیرفته شده، گفت: ما پیش نویس اساسنامه 
را هم تدوین و تقدیم ش��ورا کرده ایم اما هنوز 
این پیش نویس مورد نقد و بررسی قرار نگرفته 
است. دبیر شورای نظارت بر اسباب بازی افزود: 
پیشنهاد ما به شورایعالی انقلاب فرهنگی این 
بود که بنیادی ش��کل بگیرد تا شورای نظارت 
بر اسباب بازی، لوازم التحریر و  علائم و نشانه ها 

را شامل شود.

 برنده نوبل ادبیات 
غایب دیدار با اوباما 

باب دیلن که به عنوان برن��ده نوبل ادبیات 
امس��ال انتخاب ش��ده در دیدار نوبلیست های 
امس��ال با اوباما که در کاخ س��فید برگزار شد، 
شرکت نکرد. به گزارش مهر به نقل از هالیوود 
ریپورتر، این رسمی هر ساله در کاخ سفید است 
و اوبام��ا در آخرین روزه��ای حضورش در کاخ 
س��فید میزبان 4 برنده نوبل امسال شد. با این 
حال باب دیلن، ترانه س��را و خواننده که امسال 
برای ش��عرهایش به عنوان برن��ده نوبل ادبیات 

انتخاب شد، در این جمع شرکت نکرد. 

برخلاف  اسماعیل دوس�ت:  مرتض�ی 
س��ینمای منفعل و محتاط ایرانی که 
کمتر سراغ سوژه های حساس جامعه 
می رود فیلمس��ازان جوان س��ینمای 
مستند با ایده هایی جس��ورانه در پی 
پرداخ��ت ایده ها و توج��ه به مفاهیم 
مهم هستند. مس��تند »شب نامه« که 
چندی پیش رونمایی ش��د، تلاش��ی 
است در جهت توجه مخاطب به فضای 
پش��ت پرده اس��تارت آپ و شبکه های 
به هم پیوسته ای که نگره هایی متفاوت 
از جمله تغییر در سبک زندگی مردم را 
نشانه رفته است. با این نگاه گفت وگویی 
با سیدمهدی کرباسی، کارگردان جوان 
مس��تند »ش��ب نامه« و محمدسعید 
جباری عضو تیم سازنده و راوی فیلم 

انجام شده که پیش روی تان قرار دارد.
***

 ایده ساخت »شب نامه« براساس چه 
ضرورتی و از چه تاریخی شکل یافت؟

کرباس�ی: موضوع ساخت »ش��ب نامه« در معاونت 
محتوایی »س��فیرفیلم« مطرح ش��د. ای��ن معاونت 
ات��اق فکری ب��رای انتخاب موضوعاتی خ��اص دارد 
و براس��اس تحقیقاتی پژوهش��ی س��عی می کنند 
به م��واردی ک��ه ب��رای مملکت مهم اس��ت توجه 
کنند. پژوهش مس��تند »ش��ب نامه« از اوایل سال 
1394 آغ��از ش��د و در تابس��تان س��ال 94 درگیر 
 مس��اله اس��تارت آپ ش��دیم و در این جس��ت وجو 
2 موضوع برای مان مهم بود که یکی موضوع »فلش 
فیلم« و دیگری »قلم��دون« بود که به دلیل اینکه 
ایده ای انتزاعی دارد دیگر بدان نپرداختیم اگرنه ایده 
جالب تری نسبت به »فلش فیلم« دارد و اپلیکیشنی 
است که بحث لذت داستان نویسی گروهی در فضای 
مجازی را دنبال می کند که هر کسی داستانی مثلا 
100 کلم��ه ای را به صورت ناقص می نویس��د و نفر 
بع��دی آن را ادام��ه می دهد. ما برای اس��تارت آپ و 
قلمدون طرح هایی داشتیم و تحقیقاتی انجام دادیم. 
مواجهاتی که در این فضاها وجود داش��ت برای مان 
کمی عجیب بود و از این نظر این ایده را ادامه دادیم. 
این گرایش به اضافه پژوهش��ی که در این ارتباط در 
معاونت محتوایی »سفیر فیلم« وجود داشت موجب 

شد دیگر ساخت »شب نامه« جدی شود.
 راه اندازی کانال تلگرامی »شب نامه« چه نسبتی با 
ساخت این مستند پیدا کرد که توانست در فرآیند 

ساخت اثر تأثیر مناسبی داشته باشد؟
جباری: خان��م خبرنگار با مراجعه به کانال تلگرامی 
»شب نامه« عنوان کرد درباره این موضوع کار کرده 
و علاقه مند به همکاری بود و مواردی را به ما منتقل 
ک��رد و به نظرم بخش های ناقص فیلمنامه با حضور 
اینگونه افراد تکمیل شد. البته هیچ کسی در جریان 
فیلمی که ساخته می شد، قرار نداشت و عملا داشتند 
به کانال »ش��ب نامه« کمک می کردن��د. مثلا آقای 
زواشکیانی نسبت به مواردی که درباره اش در کانال 

عنوان شده بود واکنش هایی نشان دادند.
 آقای کرباس�ی! با فیلمنامه ای آماده سراغ ساخت 
مس�تند رفتید ی�ا اینکه منتظر بودید ت�ا طی روند 

جست وجو به متن مورد نظر برای ساخت برسید؟
کرباس�ی: در بهمن ماه س��ال 94 کانال »شب نامه« 
را راه اندازی کردیم و فیلمنامه را گس��ترش دادیم و 
به صورت موازی کار فیلمبرداری هم آغاز ش��د. طی 
س��اخت فیلم به مواردی تازه رسیدیم که باعث شد 
چند بار فیلمنامه بازنویس��ی شود. از این نظر نسخه 
اولیه فیلمنامه نسبت به نسخه نهایی خیلی تغییر کرد.
جباری: ما با فیلمنامه شروع کردیم منتها به نکاتی 
طی مراحل ضبط فیلم رسیدیم که پیش از آن اطلاع 
نداشتیم. البته از ابتدا هم این پیش بینی را داشتیم 
که با راه اندازی کانال به مواردی برسیم که فیلمنامه 
اولیه را دچار تغییر کند. شاید 60 درصد فیلم بعد از 
راه اندازی کانال شکل گرفت از جمله ارتباط با خانم 
خبرنگار یا قرار گفت وگو با آقایان زواشکیانی و جلیلی 

که بعد از این مراحل شکل گرفت.
 مس�تند »ش�ب نامه« در پی روایتی از پشت پرده 
فضای اس�تارت آپ بوده ی�ا اینکه نگ�ره دیگری را 
جست وجو می کردید؟ این پرسش از این لحاظ مطرح 
می شود که انواع شخصیت ها در این مستند حضور 

دارند!
کرباس�ی: برای رسیدن به فضای واقعی استارت آپ 
سراغ افراد مختلف رفتیم. در واقع نیاز به جست وجوی 
گسترده ای بود. بچه های »سفیر فیلم« در تحقیقات 
اولیه ای که داشتند به ش��بکه ای جاسوسی رسیده 
بودند؛ ش��بکه ای که از آن در فضای کانال به عنوان 
شبکه تغییر عنوان شده است. اینها شبکه ای گسترده 
هس��تند که در حوزه های مختلف در حال فعالیت و 
نفوذ هس��تند. ما بخش هایی از آن را در فیلم عنوان 
کردیم؛ مثلا اش��اره به شرکت آتیه بهار شده که در 
م��وارد مختلفی مانند قراردادهای نفتی وارد ش��ده 
است. بخشی هم در موسسات فرهنگی فعال هستند 

و برخی در فضای کسب وکار فعالیت می کنند.
جباری: اگر بخواهم این بخش را کمی بیشتر باز کنم 
باید عنوان کنم توجه به س��اخت فیلمی درباره این 
ش��بکه که به عنوان شبکه هوشمند تغییر از آن یاد 
می ش��ود از حدود 2 سال پیش زمانی که مقاله ای را 

در این ارتباط خواندیم شروع شد. این مقاله در سال 
2009 توسط اندیشکده سابان ذیل موسسه بروکینز 
آماده شده بود با عنوان »کدام مسیر برای رسیدن به 

ایران است؟«. 
کرباسی: به این مساله در مستند »کدام انحراف« هم 

اشاراتی شده است.
جباری: در آن مقاله که توسط موسسه ای تهیه شده 
که خط مشی سیاست های آمریکا را دنبال می کند، 
موضوع جنگ نرم برای نخستین بار مطرح شده و در 
آن اعلام می شود که آمریکا امکان درگیری نظامی با 
ایران را ندارد و باید راهبرد سیاست های امنیت ملی 
را تغییر دهد. از این جهت برنامه های آمریکا به سمت 
تغییر نرم رفت که چند مرحله را برایش تعیین کردند، 
مثلا عنوان کردند اول باید تغییر محاسبات مسؤولان 
را انجام داد و بعد به تغییر محاس��بات مردم رسید و 
بعد هم تغییر رفتار مسؤولان و همین طور ادامه یابد 
و تغییر محاسبات به تغییر رفتار بینجامد و بعد تغییر 
ماهیت پیش بیاید و به س��رنگونی منتهی شود! این 
مراحل را آمریکایی ها از اواخر ریاست جمهوری قبلی 
آغ��از کردند و هنوز ادام��ه دارد. این بحث در دوران 
اوباما اوج گرفت که حضرت آقا هم اش��اراتی به این 
فرآیند داش��تند. از این نظر ما بحثی را که از س��ال 
1391 بدان رس��یده بودیم طی این سال ها تکمیل 

کردیم و تبدیل به ساخت »شب نامه« شد. 
 س�یامک نمازی در س�اختار مس�تند »شب نامه« 
چه جایگاهی داش�ت؟ آنچه پیداس�ت توجه به این 
ش�خصیت موجب ش�د ت�ا در چارچوب س�ینمای 

جاسوس�ی و ب�ا گرای�ش ب�ه 
مس�تندی افش�اگرایانه قالب 
اثر را ش�کل دهی�د. البته فرم 
مواجهه ب�ا این نگاه در مواردی 
همراه با تزریق حسی تصنعی 

از تعلیق درآمد!
کرباس�ی: خوشحال می شویم 
که از نظرات تان استفاده کنیم 
ام��ا درباره پیگی��ری وضعیت 
نم��ازی چند اتفاق باعث ش��د 
تا س��راغش برویم. چون افراد 

دیگری هم بودند که در کانال تلگرامی درباره ش��ان 
صحبت کردیم اما ایشان جزو مهره هایی بود که نقش 
کلیدی در بسیاری از اتفاقات داشت و نکته دیگری 
هم وجود داش��ت و آن این بود که نسبت به مابقی 
افراد سیامک نمازی چندوجهی بود و در حوزه های 
مختلف کار کرده بود. زمان دس��تگیری ایشان هم 
مصادف شده بود با ساخت فیلم ما و همه این مسائل 
باعث شد موضوع سیامک نمازی برای مان مهم شود.

جباری: دستگیری نمازی شکی را که نسبت به او در 
مراحل تحقیقات رسیده بودیم تکمیل کرد. پیگیری 
وضعیت این شخصیت در راستای تحقیقات و موضوع 
فیلم بوده اس��ت و فکر کردیم توجه به این س��وژه 
می توان��د ما را وارد موارد مختلفی از این قضیه کند. 
مثلا یکی از فعالیت های ایشان به شرکت آتیه پرداز 
بهار متصل می ش��د که قراردادهای نفتی و کرسنت 
هم در آن وجود دارد. همزمان ایشان در کرسنت به 
عنوان مدیر فعال بودند. ما از گروه آتیه که مؤس��س 
آن س��یامک نمازی بوده به مجموعه ای گسترده از 
شرکت های زیرمجموعه رس��یدیم که یکی از افراد 
درگیر آق��ای خواجه پور بود که داماد خانواده نمازی 
بود و س��ال 88 دستگیر ش��ده و بعدا از کشور فرار 

کرده بود.
 در ساختار فیلم دنبال روایتی گزارشی نبودید و در 

پی اجرای اثری جست وجوگرایانه برای کشف دایره 
نفوذ ش�بکه ای جاسوسی بودید. درباره واقعی جلوه 
دادن برخی اتفاقات و بزرگنمایی در برخی سکانس ها 

مثلا آن صحنه تعقیب و گریز توضیح دهید!
جباری: نکته اساسی همین است که ما نمی خواستیم 
همان تجربیات گذشته در مستندس��ازی را دنبال 
کنیم و باید عنوان کنم که به نظرم اولین مستندی 
هس��تیم که نگاهی جست وگر در فرم داریم و با این 
فضای جاسوس��ی دوست داش��تیم مخاطب را با اثر 
همراه کنیم. آن س��کانس تعقیب و گریز هم واقعی 
بود. حالا ش��اید تنه��ا حدس مان اینگون��ه بود که 
دنبال مان هستند اما واقعا هم اینگونه بوده است. بعد 
هم لازمه فیلمسازی این است که بعضی نکته ها را در 
اجرا پررنگ تر نشان دهیم. این مستند را نخواستیم 
گزارشی بس��ازیم و همانطور که اش��اره داشتید ما 
می خواستیم مس��تندی جست وجوگرایانه از جنس 
تعلیقی بسازیم. من از این جنس نمونه های اکتشافی 
در سینمای مستند و حتی در خبرنگاری کشورمان 
س��راغ ندارم و از این نظر مستند »شب نامه« کاملا 

جدید و متفاوت است.
کرباسی: فضای کار ما به دلیل سیر کشفی که دارد 
می تواند به فضای تریلر نزدیک شود. اقتضای اینگونه 
سینمایی می طلبد که در آن تعلیق وجود داشته باشد 
و من دنبال چنین فضایی بودم. ما دنبال نشان دادن 
فرم مناسبی بودیم که با پیامی که می خواهیم بدهیم 
متناسب باشد و تنها دنبال گزارش یک واقعه نبودیم.
 به دلی�ل همین تم جس�ت وجوگرایانه به انتخاب 
راوی سخنگو و در واقع استفاده 

از نریشن دست زدید.
کرباس�ی: نکته اساسی درباره 
راوی در فیلم ای��ن بود که هر 
ک��دام از افعال این ش��خصیت 
نماینده یک��ی از افراد پش��ت 
صحنه کار است. مثلا اتفاقی که 
درباره آن عکس سیامک نمازی 
می افتد واقعا طی روند تحقیقات 
پیش آمده بود و ما خیلی اتفاقی 
به آن رسیدیم و آن را در فضای 

فیلم آوردیم.
جب�اری: در واقع برای راوی هم ش��خصیت پردازی 
مستقلی شده بود که براساس اتفاقات واقعی بود. این 
راوی یک دانشجوی جست وجوگری است که دنبال 
پیدا کردن جواب سوالات خود است و در این مسیر 

با اتفاقات مختلفی روبه رو می شد.
 در ای�ن نوع فرم روایی در هر مرحله باید لایه های 
تازه ای در فیلم مطرح ش�ود. فک�ر می کنید حضور 
شخصیت های جدید و روند مستند توانسته اینگونه 

باشد؟
جباری: ما هر مرحله که پیش رفتیم براس��اس نگاه 
جست وجوگرایانه ای که داش��تیم به مراحل تازه ای 
رسیدیم. مثلا درباره خانم کارآفرین و پرچم سوئد که 
روی میزش بود از پیش تعیین شده نبود و به تدریج 
به آن رس��یدیم. ما خیلی اکتشافی به آن رسیدیم. 
در واقع رفته بودیم تا مصاحبه ای با آن خانم داشته 
باش��یم و خیلی اتفاقی آن پرچم را روی میز ایشان 
دیدیم و بعد که جست وجو کردیم به داستان سفیر 
سوئد رسیدیم و بعد هم سوالاتی در این باره داشتیم و 
فهمیدیم که سفارت سوئد فعالیت های دیگری از این 
قبیل داشته است و مصاحبه هم کرده و گفته مبالغی 
به استارت آپ کمک کرده است. در جست وجویی که 
کردیم بیشتر با خط فکری سفیر آشنا شدیم و همه 

اینه��ا کاملا به کارم��ان آمد. موضوع 
فعالیت های سوئد تا پیش از مراجعه 
ما به دفتر این خانم اصلا مطرح نبود 
و طی اکتش��افی که در فیلم داشتیم 
فهمیدیم چه نقش��ی دارد و بعد هم 
گفته های آقای محمدی این موضوع 

را تایید کرد.
 یعن�ی ب�ه کش�ف ای�ن موض�وع 
پرداختید ک�ه غربی ها می خواهند از 
طریق شبکه های استارت آپ به تغییر 

سبک زندگی مردم بپردازند؟
کرباسی: بله! این تغییر سبک زندگی 
را حت��ی اعلام می کنند. این تغییر از 
طری��ق جنس��ی گرایی و اغواگری از 
طری��ق ارائه مدها و لباس های جدید 
زنان��ه رخ می دهد! حالت��ی که هیچ 
تناس��بی با فرهنگ جامع��ه ما ندارد 
اما آنه��ا می خواهند این نوع فرهنگ 
غربی را در اذه��ان مردم جای دهند 
در حالی که غالب مردم ما از این فضا 
دور هستند اما باید هشدار داد که این فضا می تواند به 
تدریج ذائقه مردم را تغییر دهد. بحث دیگری که ما 
می خواستیم از طریق پرداخت به موضوع استارت آپ 
مطرح کنیم بعد مالی ماجراس��ت که براساس یک 
پروپاگاندای��ی می خواهند چهره زیبای��ی از این نوع 
فعالیت ها ارائه دهند در حالی که در بررسی ها متوجه 
می شوید خیلی از این رنگ و لعاب ها غیرواقعی است 
و خیلی این ش��رکت ها با حمایت ه��ا و تزریق پول 
دارن��د به کار خود ادامه می دهند و با یک حس��اب 
و کتاب مش��خص می شود اصلا س��وددهی ندارند. 
اتفاقی که افتاده این است که یکسری جوان های ما 
که غالبا هم در دانشگاه های مهم کشورمان فعالیت 
می کنند ج��ذب این نوع فعالیت ها می ش��وند و به 
جای فعالیت های تولیدی سراغ این نوع فعالیت های 

غیرمولد می روند.
جباری: فارغ التحصیل های دانشگاه های بزرگ ما که 
مشکلات بیکاری دارند، اولین راهی که به ذهن شان 
می رس��د این اس��ت که س��راغ فعالی��ت در زمینه 
اس��تارت آپ بروند و فکر می کنند هم کلاسی برای 
خود پیدا می کنند و هم می توانند از این طریق پول 
دربیاورند. جوان ما سراغ کارهای خدماتی می رود که 
نمی تواند توس��عه پایدار برای کشور داشته باشد. ما 
می بینیم نخبه های دانشگاه شریف به جای فعالیت 
در زمینه هایی مانند هوافضا و مسائل بیوتکنولوژی و 
هس��ته ای سراغ کترینگ اینترنتی می روند یا دلالی 
و خرید و فروش اجناس می کنند! ش��اید بی ارتباط 
نباش��د که در س��ال های اخیر رش��د علم��ی ما در 
زمینه های هس��ته ای که در حال پیشرفت بودیم با 

رونق استارت آپ قدری پایین آمده است.
 مخاطب اصلی مس�تند »شب نامه« همین جوانان 

دانشگاه ها هستند؟
کرباس�ی: مخاطب ما جوانان و دانشجویانی هستند 
که در معرض آس��یب هایی چون اس��تارت آپ قرار 
دارند. البته به نظرم مخاطب »ش��ب نامه« می تواند 
همه اقش��ار جامعه باشد و هر کسی با تماشای این 
مس��تند برداشت خود را خواهد داشت. ما در فضای 
دانش��گاه ها و مساجد و فرهنگس��راها در شهرهای 
مختلفی اکران هایی داش��ته ایم ک��ه الحمدلله مورد 
استقبال قرار گرفته است و خوشبختانه دانشجویان 
خیلی علاقه مند به تماشای این مستند افشاگرایانه 
بودند و آمار ثبت نام دانشگاه ها نشان داده که استقبال 
از »شب نامه« بالا بوده است و ما به دنبال این هستیم 

که اکران های دانشگاهی و مردمی را ادامه دهیم.
 از حواش�ی و اتفاقاتی که با عدم صدور مجوز برای 

اکران در دانشگاه تهران رخ داد، بگویید.
جب�اری: م��ا در وهله اول دوس��ت داش��تیم اکران 
»شب نامه« را از دانشگاه صنعتی شریف که دانشگاه 
خودمان بود ش��روع کنیم. اقدام به رایزنی برای این 
اکران کردیم و مسؤولان دانش��گاه از ابتدا برای این 
اکران مردد بودند و در نهایت هم رضایت ندادند. در 

انتخاب بعدی سراغ اکران دانشگاه تهران رفتیم.
کرباسی: به شکل کلی روند صدور مجوز برای چنین 
فیلم هایی از طریق معاونت فرهنگی دانش��گاه انجام 
می شود و در صورت نیاز مسؤول نهاد رهبری دانشگاه 
هم بررسی و تصویب می کند. برای اکران »شب نامه« 
مسؤول نهاد رهبری دانشگاه صنعتی شریف فیلم را 
دیدند و تایید کردند ولی معاونت فرهنگی دانشگاه 
با وجودی ک��ه تایید کرده بودند ام��ا عنوان کردند 
باید اکران این فیلم به دلیل س��وژه خاصی که دارد 
در هیات رئیسه دانشگاه مورد تصویب قرار گیرد. این 
فرآیند خیلی طولانی شد و باعث شد سراغ دانشگاه 

تهران برویم.
جب�اری: مسؤولان دانش��گاه تهران در ابتدا مشکلی 
نداش��تند و مجوز اکران را دادند و ما هم براس��اس 
آن برنامه ری��زی برای نمایش فیلم را صورت دادیم و 
تبلیغات فیلم و دعوت از میهمانان را انجام دادیم اما 
ش��ب قبل از رونمایی به ما خبر رس��ید که احتمالا 
برنامه لغو خواهد شد. البته ما پیش بینی می کردیم 
و س��الن های دیگری را برای اکران در آن تاریخ رزرو 
ک��رده بودیم. در صبح اکران بعد از پیگیری هایی که 
کردیم به این نتیجه رس��یدیم که به دستور رئیس 

دانشگاه تهران این برنامه لغو شده است.

گفت وگوی »وطن امروز« با سیدمهدی کرباسی و محمدسعید جباری درباره مستند »شب نامه«

استقبال دانشجویان از مستندی افشاگر
اخبار
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ب�رای رس�یدن ب�ه فض�ای واقعی 
اس�تارت آپ س�راغ اف�راد مختلف 
رفتیم. در واقع نیاز به جست وجوی 

گسترده ای بود. 
بچه های »سفیر فیلم« در تحقیقات 
اولی�ه ای که داش�تند به ش�بکه ای 
جاسوسی رس�یده بودند؛ شبکه ای 
که از آن در فض�ای کانال به عنوان 

شبکه تغییر عنوان شده است
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